
حتم��اً همه اي��ام را ب��ا مهرانش مي شناس��ند. 
نزديك ترين مرز زميني كشور به كرباي معلي كه 
فقط 300 كيلومتر است.  بر اساس گزارش هاي 
موجود سالانه نزديك به 5 ميليون نفر از طريق مرز 
بين المللي مهران به عتبات عاليات تردد دارند كه 
به تنهايي بيش از 60 درصد از ترددهاي مرزهاي 
چندگانه كشور به سمت عراق را به خود اختصاص 
مي دهد. ايام ب��ا دارا ب��ودن 420 كيلومتر مرز 
مشترك با كشور عراق يكي از استان هاي مرزي 
به شمار مي رود كه نقش مهمي در توسعه روابط 
اقتصادي و مرزي با استان هاي نوار مرزي كشور 
عراق به ويژه استان هاي واسط و ميسان دارد. كمي 
آن طرف از مرز مه��ران، بازارچه مرزي و گمرك 
وجود دارد، تنها بازارچ��ه اي كه فقط صادرات به 

كشور عراق دارد آن هم از نوع توليد ايراني. 
با اين شرايط مرز 420 كيلومتري ايام و اين حجم 

مسافر و زائر، مي طلبد كه بازارچه هاي ديگري در 
مرزهاي اين استان احداث و راه اندازي شود. 

  بازارچه هايي در حد اسم
چند س��ال پيش بود كه دولت دو بازارچه و گذر 
مرزي چنگوله در شهرستان مهران و چيات در 
شهرستان دهلران را براي رفع محروميت زدايي، 
توسعه استان و استفاده از ظرفيت هاي مرزي براي 
تردد زوار و رونق تج��ارت تصويب كرد. تصميم و 
اقدامي كه مث��ل ده ها پروژه ديگر در حد اس��م و 
حرف ماند.  گفته مي شود كارهاي ابتدايي اين دو 
بازارچه در داخل ايران انجام شده اما هنوز كشور 
عراق براي فعال ش��دن و راه اندازي بازارچه هاي 
مقابل اين دو بازارچه هيچ كاري انجام نداده و عماً 
بايد گفت هنوز اين بازارچه ها در خان اول مانده و 
پيشرفتي نداشته اند.  با اينكه مسئولان استان هاي 
عراقي هم مرز ايام و حتي مسئولان كشوري طي 

سال هاي گذشته محل هاي ايجاد اين دو بازارچه 
مرزي را مش��خص كرده اند ولي تا به امروز هيچ 
فعاليت فيزيكي در آن سوي مرزها اتفاق نيفتاده و 
چنين به نظر مي رسد كه عراقي ها نگاه مثبتي به 

اين پروژه ندارند. 
  اين طرف آماده، آن طرف خبري نيست

چندي پيش معاون وزير كشور با بيان اينكه ايام 
از استان هاي اولويت دار براي توسعه بازارچه هاي 
مرزي است، بر عزم دولت براي توسعه بازارچه هاي 
مرزي آن تأكيد ك��رده و گفته ب��ود: »ايجاد مرز 
چيات در شهرستان دهلران با توجه به امتيازات 
و موقعيت مناسب در دستور كار دولت است.« اما 
نماينده دهلران در مجلس شوراي اسامي معتقد 
است، عراق راغب به ايجاد بازارچه چيات دهلران 
نيست و مي گويد: »سال هاست دو بازارچه مرزي 
در استان ايام شامل چيات و چنگوله به دليل كم 

كاري طرف عراقي به نتيجه نرسيده است.« شادمهر 
كاظم زاده ادامه مي دهد: »م��رز چيات دهلران 
از مهم ترين مرزهاي كش��ور براي ت��ردد در زمان 
اربعين است كه هم اكنون اقدامات بسيار خوبي در 
تكميل زير ساخت هاي اين مرز انجام شده است.« 
وي با بيان اينكه تير ماه س��ال ۹6 هيئت دولت با 
ايجاد بازارچ��ه چيات موافقت ك��رده و تصويب 
مرز چيات دهلران عاوه بر تسهيل تردد زائران 
اربعين، نقش بس��يار مهمي در محروميت زدايي 
منطق��ه دارد، مي گويد: »تاكنون بي��ش از 300 
ميليارد ريال براي زيرساخت هاي چيات هزينه 
ش��ده و با توجه به پيگيري هاي دولت و مديريت 
ارشد استان و مسئولان شهرستان اميدواريم مرز 
چيات در اربعين امسال حداقل در يك مسير رفت 

يا برگشت محل تردد زائران باشد.«
  تلاش براي همكاري طرف عراقي

اما مرز چنگوله در شهرس��تان مهران نيز بودجه 
زيادي صرف خود كرده و تا ب��ه امروز بيش از ۱5 
ميليارد تومان براي توسعه زيرساخت هاي بازارچه 
آن هزينه شده اس��ت.  در همين رابطه فرماندار 
مهران مي گويد: »زيرساخت هاي مرز چنگوله از 
طرف ايام تكميل و آماده بهره برداري اس��ت اما 
راه اندازي اين مرز نياز به پيگي��ري و احداث زير 
ساخت از س��وي دولت عراق است.« اسد قاسمي 
تأكيد مي كن��د: »راه اندازي م��رز چنگوله زمينه 
اشتغال بيش از يك هزار نفر در شهرستان مهران 
ايجاد مي شود.« به هرحال با نزديك شدن به ماه 
محرم و بعد از آن اربعين حسيني و با توجه به آزاد 
شدن ويزا، پيش بيني مي شود زائران زيادي قصد 
حضور در اين راهپيمايي را داش��ته باشند كه از 
همين الان بايد مرزها براي اين امر آمادگي لازم را 
داشته و كمبودها را رفع كنند.  با شرايط موجود، 
استاندار ايام اعام كرده كه تراكم جمعيت زياد 
خصوصاً در پايانه بركت قابل پيش بيني است كه 

نيازمند ساماندهي و برنامه ريزي مناسب دارد.
  شهريار حيدري مدير كل امور مرزي وزارت كشور 
نيز گفته: »ما در جلسات مربوطه، اين امر را مطرح 
و پيگيري مي كني��م و اميدواري��م طرف عراقي 
آمادگي لازم را داشته باشد تا اين مرز با توجه به 
شرايط و موقعيت مناسب و تحقق اهدافمان كه 
يكي از آنها گسترش روابط با كشورهاي همسايه 
است، محقق شود.« با اين تفسير مرزهاي چيات 
و چنگوله با توجه به موقعيت استراتژيك هم براي 
منطقه و هم در بعد ملي قابل بهره برداري هستند 
و عاوه بر عبور و مرور، مي توان به ايجاد فرصت 
در قالب بازارچه ها و پايانه هاي مرزي براي مناطق 

مرزنشين اشاره كرد.

از 36 بازارچه جدي�د مرزي كه در كش�ور به تصويب هيئ�ت وزيران 
رسيده اس�ت، دو بازارچه مرزي در اس�تان ايلام وجود دارد كه علاوه 
بر تس�هيل تردد زوار به عتب�ات عاليات، نق�ش مهمي ني�ز در رونق 
اقتصادي اس�تان خواهند داش�ت. بازارچه هاي چيلات و چنگوله كه 
سال هاس�ت تصويب ش�ده اند اما در مورد راه اندازيشان فقط صحبت 

مي شود و قول هايي داده مي ش�ود، اما در عمل كاري صورت نمي گيرد 
و خب�ري از حضور فع�الان اقتص�ادي و مب�ادلات در آنها نيس�ت. با 
اينكه مرز مهران س�الانه تردد 5 ميلي�ون زائر و ص�ادرات 2 ميليارد 
دلار كالا را تجرب�ه مي كند. اما تم�ام ايلام، مهران نيس�ت و مرزهاي 
ديگر هم مي توانند رونق را براي اين مناطق به همراه داش�ته باش�ند. 

فارس ب�ه عنوان 
محمدرضا سوري

   گزارش 2
اتص�ال  نقط�ه 
ج�اده اي بن�ادر 
استان هاي جنوبي به شرق، غرب و شمال كشور 
به ش�مار مي آيد كه نقش مهمي در ص�ادرات و 
واردات كالا ايف�ا مي كن�د.  ب�ا وج�ود اينكه در 
س�ال هاي اخير و ب�ا ايجاد خط راه آه�ن فارس، 
قطارها مسئوليت جابه جايي و انتقال بخشي از 
كالاها را بر عهده گرفته اند، اما هنوز كاميون ها و 
تريلي ها هستند كه بالاترين نقش را در اين زمينه 
ب�ازي مي كنند.  موضوع�ي كه موجب  ش�ده تا 
كاميون ها مجبور ش�وند براي تعميرات و تأمين 
مايحتاج خود وارد شهر ش�ده و ايجاد ترافيك 
كنند.  اين مهم باعث گرديد تا براي جلوگيري از 
ترافي�ك و تس�هيل در رف�ت وآم�د، س�اخت 
بزرگ ترين پايانه بار كشور در زميني به مساحت 
113 هكتار در ابتداي جاده نيروگاه سيكل تركيبي 
كلانشهر ش�يراز در دس�تور كار مديران استان 
فارس قرار بگيرد و طبق قولي كه رئيس سازمان 
حمل و نقل بار شهرداري شيراز داد تاچهارسال 
آينده افتت�اح و آم�اده بهره برداري مي ش�ود. 

    
فارس به عن��وان مهم ترين مس��ير ج��اده اي كه 
استان هاي جنوبي را به شمال و شرق و غرب كشور 
ارتباط مي دهد، از جايگاه ويژه اي در زمينه صادرات 
و واردات كالا برعهده دارد موضوعي كه موجب شده 
تا جاده هاي فارس به عنوان يك مسير ترانزيتي كالا 
همواره محلي پر تردد بر اي عبور تريلي و كاميونت ها 
به شمار  رود.  آمارهاي گمرگ استان فارس نشان 
مي دهد، تنها در دو ماه گذشته 47 هزار و 784 تن 
كالا به ارزش 63 ميليون و 602 هزار و 870 دلار از 
طريق گمرك هاي استان فارس به خارج از كشور 

صادر شد.  صادرات فارس طي مدت مذكور به 4۱ 
كش��ور جهان از جمله عراق، افغانس��تان، كويت، 
امارات متحده عربي، آلمان، قطر، تركيه، روسيه، 
پاكستان و عمان انجام شده است، كه از عمده ترين 
كالاها و محصولات صادر شده مي توان به محصولات 
لبني، رب گوجه فرنگي، اوره، لوله و شيلنگ هاي 
پاستيكي، آرد گندم، خرماي استعمران، ماهي، 

سبزي و ميوه و كفپوش اشاره كرد. 
  پايانه بار نياز حياتی شيراز 

ب��ا توجه به حج��م ب��الاي كالايي ك��ه از طريق 
خودروهاي باري سنگين از بنادرجنوبي به فارس 
آورده و به س��اير نقاط كشور انتقال داده مي شود 
و برعكس براي صادرات از اين مناطق به اس��تان 
فارس فرستاده مي شود. لذا اين مهم موجب شده 
تا مشكاتي براي تردد مردم استان و مسافران و 

كاميون ها ايجاد شود لذا مديران استاني را بر آن 
داشت تا براي حل اين معضل چاره اي بينديشند.  
سرانجام روز گذشته بود كه رئيس سازمان حمل 
و نقل بار شهرداري ش��يراز از احداث بزرگ ترين 
پايانه بار كشور در زميني به مساحت ۱۱3 هكتار 
در ابت��داي جاده ني��روگاه س��يكل تركيبي اين 
كانشهر خبر داد و گفت: »اين پايانه كه احتمالاً 
60 درصد آن به پاركينگ خودروهاي س��نگين 
اختصاص داده خواهد ش��د تا س��ه س��ال آينده 
راه اندازي مي شود.« عبدالجليل شريفي، با اشاره 
به وضعيت خاص دروازه قرآن و ظرفيت بارگيري 
خودروهاي سنگين در پايانه بار قبل از اين ورودي، 
افزود: »تقاضاي واگذاري هفت هكت��ار از پايانه 
اكبرآباد براي احداث توقفگاه و تبديل عمده بار به 
خرده بار طي مكاتبه با ادارات مربوطه انجام شده 

و منتظر طي فرآيندهاي اداري آن هس��تيم.« از 
آنجا كه براي ساخت اين مكان نياز است تا تمامي 
جوانب در نظر گرفته شود، لذا مديران استان، با 
دعوت از كارشناسان مراكز علمي از آنها خواستند 
تا در اين زمينه پيشنهاد خود را ارائه دهند.  رئيس 
سازمان حمل و نقل بار شهرداري شيراز با تأييد 
اين موضوع و با بيان اينكه مطالعه راه اندازي اين 
پايانه ها توسط دانشگاه شيراز در قالب طرح حمل 
و نقل انجام ش��ده، عنوان كرد: »اولويت ساخت 
اين توقفگاه ها به ورودي شيراز از سمت پل فسا و 
مجاورت جاده نيروگاه سيكل تركيبي اختصاص 
داده ش��ده اس��ت.« اين در حالي است كه طبق 
زمانبندي پيش بيني شده، مقرر شده تا پنج سال 
آينده چه��ار پايانه بار براي چهار خروجي ش��هر 

شيراز ساخته شود. 
  ويژگي هاي ممتاز پايانه حمل بار

از آنجا كه هدف از ساخت و راه اندازي اين توقفگاه، 
تبديل عمده ب��ار به خرده بار اس��ت ل��ذا طبق 
برنامه ريزي هاي به عمل آمده، اين طرح در آينده 
در ديگر توقفگاه هاي شيراز نيز ايجاد و عاوه بر آن 
مجتمع تعميرگاهي و مجتمع رفاهي نيز ساخته 
خواهد شد.  همچنين مقرر ش��ده بخشي از اين 
توقفگاه پس از بهره ب��رداري به راننده هاي مقيم 
شيراز اختصاص داده ش��ود و براي آنها نيز سند 
مالكيت صادر خواهد ش��د.  آخرين گزارش ها در 
خصوص روند اجرايي اي��ن پايانه بزرگ حمل بار 
حاكي از آن اس��ت كه پس از گذش��ت دو سال و 
نيم، مجوز ساخت اين پايانه صادر و ساخت آن در 
سه فاز پيش بيني شده كه تا سال ۱402 به اتمام 
خواهد رسيد.  اين در حالي است كه قرار است تا 
پايان امس��ال، ديوارگذاري و سال آينده توقفگاه 

اين پايانه ساخته شود. 

بازگشت آرامش به خيابان هاي شيراز با ساخت بزرگ ترين پايانه بار كشور
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بازارچه هاي مرزي ایلام در انتظار زیرساخت طرف عراقي
2بازارچه چيلات و چنگوله در حد اسم باقي مانده اند

  آذربايجان شرقي: چهاردهمين دوره جشنواره تئاتر رضوي ديروز 
در تيمچه مظفريه بازار تاريخي تبريز افتتاح شد.  در اين دوره از جشنواره 
۱2 اثر در بخش صحنه اي پذيرفته ش��ده اس��ت كه از 6 تا 8 مردادماه از 
ساعت ۱5:30 تا 2۱:30 دقيقه به روي صحنه خواهند رفت.  آثار پذيرفته 
شده در بخش صحنه اي اين جشنواره در تماش��اخانه مهر حوزه هنري 
آذربايجان شرقي، پاتو هنرستان هنرهاي زيباي ميرك، پاتو مستقل، 
سالن استاد اقبال آذر و پاتو استاد حميدي مجتمع فرهنگي و هنري 2۹ 

بهمن تبريز به روي صحنه مي روند. 
  آذربايجان غربي: مدير باغباني سازمان جهاد كشاورزي آذربايجان غربي 
گفت: امسال پيش بيني مي شود 200 هزار تن سيب تابستانه از باغ هاي سيب 
استان برداشت شود.  عزيز اماني اظهار داشت: در طي سال هاي گذشته پنج 
درصد باغ هاي سيب آذربايجان غربي مربوط به ارقام تابستانه بود كه در حال 
حاضر به دليل جايگزيني كاشت اين رقم با رد گلدن در باغات استان، اين 
ميزان به حدود سه درصد كاهش يافته است.  وي ادامه داد: سطح زير كشت 
سيب تابستانه استان در حدود هزار هكتار است كه برداشت سيب تابستانه تا 

اوايل شهريورماه در آذربايجان غربي ادامه دارد. 
  اصفهان: رئيس شبكه دامپزشكي اردس��تان گفت: امسال در ۱5۹ 
روس��تاي اردس��تان 50 هزار قطعه جوجه در برابر بيماري »نيوكاسل« 
واكسينه خواهند شد.  ميثم اس��تكي افزود: نيوكاسل بيماري مسري و 
ويروسي در بين پرندگان است كه موجب تلفات سنگين شده و تا ۱00 
درصد تلفات را در بر خواهد داشت.  وي ادامه داد: شيوع بيماري نيوكاسل 
را در سال ۹5 در اصفهان و بالطبع در اردستان را شاهد بوديم كه با همكاري 

بسيج سازندگي طرح واكسيناسيون بر عليه اين بيماري اجرا شد. 
  چهارمحال وبختياري: رئيس جهاد كشاورزي چهارمحال و بختياري 
گفت: 54 درصد اراضي كشاورزي اين استان تحت پوشش سيستم آبياري 
نوين هستند.  ذبيح الله غريب اظهار داشت: چهارمحال و بختياري رتبه دوم 
كشور را در تجهيز اراضي كشاورزي به سيستم آبياري نوين كسب كرده 
است.  وي اظهار داشت: توسعه شبكه هاي آبياري نوين در اراضي كشاورزي 

اين استان با جديت در سال جاري در حال اجراست. 
  بوشهر: برداشت رطب در 2 هزار و 70 هكتار از نخلستان هاي شهرستان 
دشتي آغاز شد.  مدير جهاد كشاورزي شهرستان دشتي افزود: پيش بيني 
مي شود از اين مقدار هزار و 650 تن رطب و خارك برداشت شود، همچنين 
پيش بيني مي شود ۱۱ هزار و ۱00 تن خرما از اين نخلستان ها نيز برداشت 
شود.  شيرعلي بهادري ادامه داد: از اين تعداد ۹50 هكتار باغات نخل آبي 
است كه جمعاً 6 هزار و 600 تن پيش بيني برداشت مي شود.  به گفته وي؛ 
باغات ديم نيز هزار و ۱00 هكتار است كه در مجموع پيش بيني 4 هزار و 
400 تن برداشت شود.  ارقام رايج در منطقه زاهدي، شكر، گنتار، خنيزي 

و بره  اي است. 
  خراسان جنوبي: جانش��ين مديرعامل جمعيت هال احمر استان 
خراسان جنوبي گفت: چهار كاروان س��امت در قالب طرح »نذر آب« از 
دهم مردادماه سال جاري به روس��تاهاي محروم و تشنه خراسان جنوبي 
اعزام مي شوند.  مجيد رضا لطيفي با بيان اينكه طي سال گذشته 42 كاروان 
سامت به شهرستان هاي استان اعزام ش��ده اند، افزود: 2 هزار و 8۱ نفر از 
خدمات اين كاروان ها در زمينه ويزيت، داروي رايگان، مشاوره زنان و زايمان، 

روانشناختي و غربالگري تست قند خون و فشارخون بهره مند شدند.

88498441سرويس  شهرستان

 بافت تاریخي روستاهاي گلستان
 بهسازي مي شود    

مدي�ركل بنيادمس�كن گلس�تان از      فارس
بهسازي روس�تاهايي كه داراي بافت 

تاريخي و مناسب گردشگري هستند خبرداد. 
محمدتقي زماني نژاد مديركل بنياد مس��كن گلس��تان ب��ا بيان اينكه 
براي روس��تاهاي داراي بافت تاريخي و با ارزش طرح هادي مبتني بر 
ويژگي هاي گردشگري آنها تهيه مي شود، گفت: بهسازي بافت تاريخي 
روستاي قلعه قافه پايين با ۱/4 ميليارد تومان اعتبار در حال انجام است.  
وي با اشاره به اجراي طرح هادي در روس��تاهاي تاريخي استان اظهار 
داشت: 37 روستاي هدف گردشگري در استان شناسايي شده است كه 
امسال براي پنج روس��تا طرح هادي مبتني بر ويژگي هاي گردشگري 
آنها تهيه مي شود.  اين مسئول افزود: تهيه طرح هادي براي روستاهاي 
افراتخته، چينو، پاقلعه، سركاته خراب شهر و بنفشه تپه در دستور كار 
قرار دارد.  مديركل بنيادمسكن استان با اشاره به اتمام اجراي طرح هادي 
در برخي از روستاهاي داراي بافت تاريخي و با ارزش استان گفت: اين 
طرح در روستاهاي فارسيان آزادشهر، زرين گل علي آبادكتول و زيارت 
گرگان به اتمام رسيده اس��ت.  زماني نژاد با بيان اينكه طرح هادي ويژه 
بافت هاي تاريخي در روستاهاي ش��اهكوه سفلي، پاقلعه و ساسنگ در 
حال اجراست، اظهار داشت: اجراي پروژه بهسازي بافت با ارزش روستاي 
قلعه قافه پايين از توابع مينودشت نيز آغاز شده است.  زماني نژاد با بيان 
اينكه تاكنون 700 ميليون تومان براي حف��ظ و احياي بافت تاريخي 
روستاي قلعه قافه هزينه شده اس��ت، گفت: براي اجراي هادي در اين 
روستا يك ميليارد و 400 ميليون تومان اعتبار پيش بيني شده است كه 

تا پايان سال ۹۹ اين اعتبارات اختصاص داده خواهد شد.

 سيستم حمل و نقل عمومي كرج 
نوسازي مي شود  

به گفته رئيس سازمان حمل و نقل بار و      البرز
مسافر شهرداري كرج 160 تا 170 دستگاه 
اتوبوس جديد ب�ه ناوگان حم�ل و نقل عمومي كرج اضافه مي ش�ود. 
مجيد استاد كاظمي رئيس سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداري كرج 
با بيان برنامه ريزي براي افزوده شدن ۱60 تا ۱70 دستگاه اتوبوس جديد 
به ناوگان حمل و نقل عمومي كرج گفت: شوراي شهر كرج لايحه فروش 
300 ميليارد تومان اوراق مشاركت براي خريد چند دستگاه اتوبوس نو 
را به تصويب رس��انده و مكاتبات فروش اوراق مش��اركت با دستگاه هاي 
ذيربط انجام ش��ده و پيگير مطالعات توجيهي اين طرح هستيم.  رئيس 
سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداري كرج در خصوص مناسب سازي 
اتوبوس هاي درون شهري براي استفاده معلولان مطرح كرد: اتوبوس هايي 
كه قباً خريداري شده اند از نظر فني امكان مناسب سازي براي معلولان 
را ندارند اما اتوبوس هاي جديد از جمله 30 دستگاه اسكانيايي كه سال 
گذشته خريداري ش��دند، رمپ ويژه معلولان دارند و معلولان مي توانند 
به كمك راننده از اتوبوس براي جابه جايي در شهر استفاده كنند.  استاد 
كاظمي با بيان اينكه س��رفاصله مطلوب براي س��وار ش��دن به اتوبوس 
۱0 دقيقه اس��ت، اذعان كرد: با خريد اتوبوس ه��اي جديد، زمان انتظار 
شهروندان در ايستگاه هاي اتوبوس تا حد زيادي كاهش مي يابد و انتظار 
مي رود اين سرفاصله به ۱5 دقيقه برسد.  وي در پايان گفت: براي رسيدن 
به سرفاصله مطلوب بايد بخش خصوصي نيز همچون سال هاي گذشته 

در كنار سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداري باشد.

سجاد مرسلي
   گزارش يك

وقتي از حوادث درس عبرت نمي گيريم
 سيل در كمين سازه هاي اطراف 

رودخانه هاي یزد
س�اخت وس�از در حريم رودخانه ها و بي توجهي ب�ه اين موضوع 
مه�م از س�وي مس�ئولان دلي�ل اصل�ي ب�الا رفت�ن خس�ارت 
بارندگي هاي ماه هاي ابتدايي امس�ال عنوان مي شود. مسئله اي 
كه بعد از گذش�ت چندماه هيچ كدام از س�ازمان ها و مس�ئولان 
زير بار مس�ئوليت آن  نرفتند و حالا كارشناس�ان قبل از ش�روع 
بارندگي ها نس�بت ب�ه آزادس�ازي حري�م رودخانه ه�اي ديگر 
مناطق كشور هش�دار مي دهند. يكي از اين مناطق هم در استان 
يزد هس�ت كه بايد هرچه س�ريع تر چاره اي براي آن انديش�يد. 

    
ش��ايد آن هايي كه خودش��ان را به زمي��ن و زمان مي زنن��د تا مجوز 
ساختمان سازي در حريم رودخانه ها را بگيرند حتي يك لحظه هم اين 
موضوع كه ممكن است هميشه رودخانه آرام نباشد به ذهن شان خطور 
نكند. از همين رو با اين تصور كه هميش��ه رودخانه آرام است عاوه بر 
تاش بسيار براي كسب مجوز چنين ساخت و سازي، كلي هزينه هم 
براي ساختمان سازي مي پردازند، اما به يكباره و با يك بارندگي تمام 
داروندارشان از دست مي رود و بر روي آب ش��ناور مي شود. البته اين 
مشكل فقط درباره ساختمان هاي مسكوني نيست و ساختمان برخي از 
سازمان ها و برخي از زيرساخت هاي جاده اي نيز امسال باعث شد با بروز 
سيل هزينه هاي بسياري روي دست مسئولان باقي بماند. اتفاقي كه 
اگر از ابتدا مجوز آن از سوي سازمان هاي مربوطه صادر نمي شد، هيچ 
وقت رخ نمي داد. موضوعي كه بيم آن مي رود با به گردن نگرفتن هاي 
مسئولان باز هم تكرار شود. بنابر اين از همين حال برخي از كارشناسان 
تأكيد مي  كنند كه بايد حري��م رودخانه ها را آزاد كرد. در اين راس��تا 
رئيس مركز پژوهش��ي پژوه آب گس��تر با تأكيد اين موضوع كه حريم 
رودخانه هاي استان يزد هم اكنون اشغال شده است، هشدار مي دهد: 
»يكي از خطرناك ترين انواع وقوع سيل، سيل القايي است كه در مناطق 
خشك و نيمه خشك رخ مي دهد.« هدايت فهمي اضافه مي كند: »در 
صورتي كه در يزد هم بارندگي رخ دهد، مي  ت��وان پيش بيني كرد كه 

سيل استان يزد هم از نوع خطرناك القايي است.«
  ضرورت پاكسازي حريم رودخانه هاي يزد

بر همين اس��اس ب��ا توجه به س��اخت و س��ازهاي متع��دد در حريم 
رودخانه هاي يزد و وقوع حوادث بعضاً تلخ در ابتداي امسال در محدوده 
رودخانه ها، كارشناس��ان معتقدند كه زمان آن رسيده كه يكبار براي 
هميشه به موضوع ساخت  و سازها در اين بخش خاتمه دهيم. رئيس 
مركز پژوهشي پژوه آب گستر با اش��اره به اينكه در صورت عدم وجود 
موانع در مس��ير حركت آب، س��يل با خطرات كم گذر مي كند، اضافه 
مي كند: »اتفاقي كه اكنون شاهد آن هس��تيم اين است كه در مسير 
حركت س��يل، ساخت و س��ازي انجام ش��ده و كارهاي زيربنايي مثل 
جاده ها، خطوط راه آهني به صورت غير فني طراحي شدند و نمي توانند 
به صورت كامل آب را عبور دهند.« بر همين اساس بسته شدن مجراها 
منجر به جمع شدن آب مي شود و مثل يك سد عمل مي كند. بنابر اين 
پس از جمع شدن آب، ديواره شكسته مي شود و به سازه بعدي مي رسد 
و در پايان حجم چند برابري آب در مسيرها جاري مي شود و خسارت 
به بار مي آورد. اين مس��ئول با بيان اينكه اكنون راهي جز آزادس��ازي 
وجود ندارد، ادامه مي دهد: »در حال حاضر امكانات بسيار كمي براي 
بررسي رودخانه ها و سيل در استان يزد در نظر گرفته شده و اين سبب 
شده برنامه ريزي درس��تي براي امكانات س��ازه اي صورت نگيرد.« به 
گفته فهمي به رغم اينكه در اس��تان يزد تا جايي كه شده است حريم 
رودخانه ها نسبت به استان هاي ديگر بهتر رعايت شده است، اما اكنون 
حتي در عين خشكسالي و افزايش دما هم ممكن است در اين منطقه 
سيل هايي اتفاق بيفتد. بنابر اين ضروري است هرچه سريع تر براي اين 

بخش چاره اي انديشيد.

 هرمزگان درصدد تبدیل شدن 
به مركز گردشگري آئيني 

هرمزگان از جمله استان هايي است كه با يك مديريت درست مي تواند 
بر بسياري از كمبودها و مشكلاتش فائق  آيد. استاني جنوبي در جوار 
خليج فارس و درياي عمان كه به واس�طه دسترس�ي به آب دريا از 
ظرفيت هاي زيادي بهره مند است.  بر همين اساس حالا كارهاي خوبي 
در حال شكل گيري است. به طوري كه استاندار هرمزگان از اختصاص 
آب س�د اس�تقلال ميناب براي رونق كش�اورزي خب�ر داده و دبير 
جشنواره شكرگزاري انبه ميناب نيز گفته شرق هرمزگان به عنوان 
پايلوت گردشگري آئيني مطرح خواهد شد. و خبر بهتر اينكه معاون 
آبزي پروري اداره كل شيلات هرمزگان از راه اندازي 11 مزرعه پرورش 
ماهي خاوياري در هرمزگان از ابتداي س�ال تاكنون خبر داده است. 

    
اساس ميناب با آب ش��كل گرفته و با همين نگاه موفق شديم رويكرد 
وزارت نيرو را از آب سد استقال براي تأمين شرب منطقه كم كنيم و به 
هر ميزاني كه آب از طريق آب شيرين كن تأمين شود به همان ميزان نيز 

از استفاده سد استقال براي تأمين شرب كاسته خواهد شد. 
اين ها بخش��ي از حرف هاي اس��تاندار هرمزگان اس��ت ك��ه در آيين 
اختتاميه هفتمين جشنواره شكرگزاري انبه و ياسمين گل با اشاره به 
سرود، موسيقي، لباس و گويش محلي مردم ميناب، گفت: »اين موارد 
نشان دهنده يك منطقه با قدمت هزاران سال زندگي و فعاليت به عنوان 
دروازه مكران با وجود نخبگان فراوان است.« فريدون همتي با اشاره به 
سفرهاي رئيس جمهور به اين استان و برگزاري جلسات متعدد با وزارت 
نيرو در خصوص حق آبه سدهاي استقال و سرني گفت: »به دنبال آن 
هستيم كه بتوانيم آب سدهاي ميناب را از شرب شهرها قطع نموده و از 
طريق آب شيرين كن تأمين نماييم و آب ذخيره شده در پشت سدهاي 

استقال و سرني نيز صرفاً براي كشاورزي منطقه استفاده شود.«
وي ادامه داد: »اساس ميناب با آب شكل گرفته و با همين نگاه موفق 
شديم رويكرد وزارت نيرو را از آب سد استقال براي تأمين شرب منطقه 
كم كنيم و به هر ميزاني كه آب از طريق آب شيرين كن تأمين شود به 
همان ميزان نيز از استفاده سد استقال براي تأمين شرب كاسته خواهد 
شد. بر همين اساس تا پايان دولت قطعاً و به طور كامل آب شرب را از 
سد استقال قطع مي كنيم و اين آب براي كشاورزي منطقه خصوصاً 

كشت هاي خارج از فصل مورد استفاده قرار خواهد گرفت.«
   ميناب، مركز گردشگري آئيني منطقه

وقتي كشاورزان مطمئن مي شوند كه آب كافي براي كشت و كار دارند 
خيالشان راحت مي شود و حالا مي توانند ادعا كنند كه استان هرمزگان 
به طور عام و شهرستان ميناب به طور خاص اين ظرفيت را دارد كه به 
عنوان مركز گردشگري آئيني منطقه مطرح شود.  اين درخواست دبير 
اجرايي هفتمين جشنواره شكرگزاري انبه و ياسمين گل ميناب است 
كه مي خواهد شرق هرمزگان با محوريت شهر ميناب به عنوان پايلوت 
گردشگري آئيني در كشور مطرح شود.  وحيد مكي زاده گفت: »غفلت 
از سرمايه هاي اجتماعي و سرمايه هاي نمادين باعث شده ما از معدود 
كشورهايي باشيم كه بعد از گذش��ت يك قرن همچنان سؤال توسعه 
پايدار در كش��ورمان بدون پاسخ مانده اس��ت.« وي با اشاره به جايگاه 
جشنواره هاي آئيني در چالش تورم امروز جامعه افزود: »به سرمايه هاي 
نمادين بايستي با رويكرد اقتصاد محور در راستاي خلق ثروت به آن نگاه 
شود. هدف ما از برگزاري اين جشنواره پرداختن به بحث گردشگري 
است اما نه گردش��گري منفصل كه تنها اتكا آن به اقليم و جاذبه هاي 
جغرافيايي اس��ت.« مكي زاده با پيش��نهاد برگزاري هفته گردشگري 
آئيني در شرق هرمزگان عنوان كرد: »برگزاري هفته گردشگري آئيني 
شهرس��تان ميناب و ش��رق هرمزگان با محوريت جاذبه هاي آئيني و 
فرهنگي مي تواند در توسعه سواحل مكران و گردشگري نقش بسزايي 
داشته باشد.« حالا اگر حرف هاي معاون آبزي پروري اداره كل شيات 
هرم��زگان را كه از راه ان��دازي ۱۱ مزرعه پرورش ماه��ي خاوياري در 
سال جاري در اين استان خبر مي دهد را در كنار مطالب فوق قرار دهيم 
مي بينيم كه هرمزگان مي تواند روزهاي خوشي را براي آينده اش متصور 
شود. البته به شرطي كه مس��ئولانش حرف هايشان را عملي كرده و با 

اتمام همايش و جشنواره و سمينار، وعده هايشان فراموش نشود.

محمدرضا هاديلوميترا شهبازي

اختصاص ۱۰۰ ميليارد تومان به پروژه متروي ورامين
نماينده مردم ورامين، پيش�وا و قرچك در مجلس از سفر رئيس      تهران
س�ازمان برنامه و بودجه به شهرس�تان ورامي�ن و تخصيص 100 
ميليارد تومان بودج�ه به پروژه مترو س�ه شهرس�تان ورامين، پيش�وا و قرچ�ك خبر داد. 
سيدحسين نقوي حسيني نماينده مردم ورامين، پيشوا و قرچك در مجلس با اشاره به خبر تخصيص ۱00 
ميليارد تومان بودجه به پروژه مترو ورامين، پيشوا و قرچك در سفر محمدباقر نوبخت معاون رئيس جمهور 
و رئيس سازمان برنامه و بودجه به اين سه شهرستان  اس��تان تهران گفت: پروژه اتصال مترو تهران به 
شهرستان هاي قرچك، ورامين و پيشوا از سال 86 تاكنون و به مدت ۱2 سال در حال اجراست.  وي احداث 
اين مترو را مطالبه جمعيت يك ميليوني اين سه شهرستان دانست و گفت: اين پروژه به رغم پيشرفت 75 
درصدي و پيگيري هاي مستمر از طريق مسئولان كُند و فرسايشي شده است و لذا با درخواست اينجانب 
و دستور رئيس سازمان برنامه و بودجه كشور اعتباري معادل ۱00 ميليارد تومان به اين طرح تخصيص 

داده شد تا شاهد اجراي سريع تر و خدمت رساني شايسته تر به مردم منطقه باشيم.

ایجاد صنایع پایين دستي آلومينيا در جاجرم خراسان شمالي      
    خراسان شمالي  مع�اون صناي�ع و مع�ادن س�ازمان صنع�ت، مع�دن و تج�ارت 
خراسان شمالي گفت: صنايع پايين دستي آلومينياي جاجرم در 

خراسان شمالي ايجاد مي شود. 
 رضازاده  معاون صنايع و معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان شمالي  با اشاره به تفاهمنامه منعقد 
شده طي سفر رئيس جمهور به خراسان شمالي بين رئيس سازمان ايميدرو و استاندار افزود: يكي از بندهاي 
تفاهمنامه بررسي و ايجاد صنايع شركت آلومينياي جاجرم بوده است.  وي ادامه داد: طي اين تفاهمنامه 
بررسي و اجراي توليد شمش بيلت تا 50 هزار تن صورت گيرد.  رضازاده اظهار كرد: در حال حاضر 36 هزار 
تن شمش بيلت در جاجرم توليد مي شود كه جزو صنايع پايين دستي صنعت آلومينياي جاجرم است.  
وي تصريح كرد: عاوه بر آن در حال حاضر واحد توليدي آلفا آلومينيوم در شهرستان گرمه در حال فعاليت 
است كه طبق اين تفاهمنامه ظرفيت آن افزايش خواهد يافت.  اين مقام مسئول گفت: واحد توليدي آلفا 

آلومينيوم از صنايع پايين دستي است كه توسط هيدروكسيد آلومينيوم توليد مي شود.


